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Katolícki veriaci budú mať pápeža vo 
svojom telefóne. Vatikán spúšťa nový 
multimediálny projekt. 

Stiahol si si už nový iBreviary? 
BXVI ho odporúča na Pope2You. 
Takto nejako môžu o pár rokov vy-
zerať esemesky z Vatikánu, ktorých 
odber si veriaci zaplatia. Moderné 
technológie menia spôsob komuniká-
cie a ani dvetisíc rokov stará katolícka 
cirkev nie je výnimkou. Mnohí kňa-
zi blogujú, debatujú na MySpace či 
nechávajú svoje odkazy na Twitteri. 
„Ježiš vo svojej dobe chodil tam, kde 
boli ľudia. Teraz nemusíme vedieť, 
kde sú, on-line ich ľahko nájdeme,“ 
hovorí pre denník El Paso Times kňaz 
Joshua Brown. Vatikán sa už roky sna-
ží držať krok s novými médiami. Do 
informačného veku ho priviedol pápež 
Ján Pavol II., ktorý v roku 1995 stál 
pri zrode vatikánskej webstránky, za-
čal používať laptop a v roku 2004 cez 
spoločnosť Verizon rozbehol aj servis 
sms odkazov pre predplatiteľov. 

Revolučný projekt 
Skutočným revolucionárom je 

však jeho nástupca Benedikt XVI. (na 
snímke ČTK/AP). V roku 2006 dostal 
iPod, na ktorý mu Vatikánsky rozhlas 
uložil obľúbenú hudbu či videá, naprí-
klad z jeho zvolenia za hlavu katolíc-
kej cirkvi. Vatikán ako jedna z prvých 

európskych krajín začal používať tech-
nológiu T-DMB na vysielanie cez mo-
bilné telefóny a na Veľkú noc v tomto 
roku spustil svoj vlastný kanál na por-
táli YouTube. Za najväčší projekt však 
mnohí označujú vytvorenie stránky 
Pope2You.net, ktorú Vatikán spustí 
zajtra, keď cirkev slávi Svetový deň 
masovokomunikačných prostriedkov. 

Riziká internetu 
Nová aplikácia umožní ľuďom 

dostávať do mobiloy najnovšie infor-
mácie z Vatikánu, rýchlo sa dostať na 
osobný profil pápeža na portáli Face-
book či listovať v encyklopédii Wiki 
Cath. „Pápež nás pozýva podporiť kul-
túru dialógu, najmä medzi mladými,“ 
povedal médiám kardinál Claudio 
Celli, šéf Pápežskej rady pre sociálnu 
komunikáciu. Stránku navrhol kňaz 
Paolo Padrini, ktorý je aj autorom in-
ternetového breviára iBreviary. Ten 
umožňuje dostať sa cez iPhone ku 
katolíckej liturgii. Aplikácia iTunes 
sa predávala v Taliansku za 0,79 eura 
a zisk šiel na charitu. Aj keď pápež vy-
zdvihuje pozitíva internetu a nových 
technológií, upozorňuje aj na riziko 
odcudzenia ľudí a vytváranie virtuál-
nej reality, ktorá podľa neho nahrádza 
skutočné vzťahy.           

            Tomáš Hudák
           SME, 23.5.2009

Pápež Benedikt XVI. včera počas 
návštevy Bulharska vyjadril nádej, že 
Európa ostane „verná svojim kresťan-
ským koreňom“ a vyzval prezidenta 
Georgiho Parvanova, aby jeho kraji-
na efektívne prispela k budovaniu ta-
kejto Európy. Benedikt XVI. sa stre-
tol s Parvanovom a s macedónskym 
prezidentom Georgeom Ivanovom 
v rámci osláv pri príležitosti dňa svä-
tého Cyrila a Metoda, spolupatrónov 
Európy, ktorý pripadne na nedeľu.   
   sita, tasr, PETER DODEK 
                                      Šport, 23.5.2009

 Benedikt XVI.Pápež je in. Objavil Facebook aj iPhone

PRAHA. V stredu 20. mája zomrel 
vo veku 88 rokov katolícky disident 
Václav Vaško. Ako v profile zverej-
nenom v denníku Mladá fronta dnes 
(MFD) konštatuje historik Jaroslav 
Šebek, tento rodák zo Zvolena prežil 
silný životný príbeh plný toľkých dra-
matických zvratov, že by to stačilo na 
niekoľko filmových scenárov.

Vaško sa narodil v roku 1921 v ná-
rodnostne zmiešanej rodine, otec bol 
českým sudcom a matku mal Sloven-
ku. A auguste 1944 sa zapojil do SNP, 
pri ústupe do hôr ho nemecká armá-
da zajala a odsúdili ho na trest smrti. 
V cele smrti sa dozvedel, že dostal 
milosť. Po prepustení sa až do oslobo-
denia skrýval.

Po vojne sa stal československým 
atašé v ZSSR, v Moskve sa oženil 
s Irinou Jukovovou a páru sa narodi-
la dcéra. V júli 1949 Vaška na príkaz 
sovietskeho vedenia Praha odvolala. 
Doma ho čakalo prepustenie z mi-
nisterstva zahraničných vecí a v roku 
1953 zatknutie pre údajnú vlastizradu 
a následne ho odsúdili na 13 rokov 
väzenia. Za mrežami strávil sedem ro-
kov. Od roku 1967 sa s rodinou nevi-
del, tá sa za ním mohla presťahovať až 
po novembri 1989.

Václav Vaško ešte v rokoch vojny 
spoznal skupinu katolíckych študen-
tov, ktorých viedol chorvátsky kňaz 
Tomislav Kolakovič. Práve táto skupi-
na zásadne formovala Vaškove názory 

na svet. Počas Pražskej jari patril Vaško 
k popredným laickým aktivistom, kto-
rí pripravovali program duchovnej ob-
novy. V rokoch normalizácie pracoval 
v cirkevnom vydavateľstve a spolu-
pracoval s arcibiskupom Františkom 
Tomáškom a neoficiálnymi katolícky-
mi kruhmi.

Po roku 1990 publikoval knihu 
spomienok Ne vším jsem byl rád a kni-
hy mapujúce osudy katolíkov v Čes-
koslovensku, obzvlášť s dôrazom na 
formy perzekúcie do roku 1960: dva 
diely knihy Neumlčená a trilógiu Dům 
na skále (2004-2008).

V roku 1998 Václava Vaška vy-
znamenali Medailou Za zásluhy.

                                       SME, 22.5.2009

Zomrel katolícky disident Václav Vaško

Čaplovič k pápežovi

Podpredseda vlády pre vedomostnú 
spoločnosť, európske záležitosti, ľud-
ské práva a menšiny Dušan Čaplovič 
odcestuje dnes na pracovnú návštevu 
Talianska. Prvou zastávkou je Vatikán, 
kde ho prijme štátny sekretár kardinál 
Tarcisio Bertone, vykonávajúci funk-
ciu ekvivalentnú predsedovi vlády. 

Vicepremiér absolvuje aj audien-
ciu u Svätého Otca Benedikta XVI. 
a prijme ho aj Jean-Pierre Mazery, 
ktorý je kancelárom Zvrchovaného 
rádu maltézskych rytierov.          (tasr)

                     Plus jeden deň, 25.5.2009
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Lukáš (14) je na psychiatrii, 
Alojz (11) pôjde na liečenie!

Matka chlapcov prehovorila: Mní-
si zneužili dve moje deti 

Prežívajú najťažšie chvíle ži-
vota. Matka bratov Lukáša (14) 
a Alojza (11), ktorí na polícii vy-
povedali, že ich zneužívali traja 
bratislavskí františkáni, konečne 
našla odvahu a prehovorila. Oba-
ja jej synovia sú na tom psychic-
ky zle. Starší je hospitalizovaný 
na psychiatrii, mladší z chlapcov 
pôjde na liečenie 

Pani Alžbeta (32) býva s ro-
dičmi, so sestrou a s jej deťmi 
v ružinovskom paneláku. Skrom-
ne žijúci veriaci ľudia sú zdrvení 
zo škandálu, ktorý sa dotýka ich 
rodiny. „Moji synovia a celá naša 
katolícka rodina prežívame veľmi 
ťažké chvíle. Nikomu neželám 
pocity, ktoré mám, odkedy som sa 
dozvedela o podozrení, že františ-
káni sa viac ako dva roky nevhod-
ne správali k mojim deťom. Starší 
syn nosieval domov peniaze. Keď 
som sa ho pýtala, odkiaľ ich be-
rie, povedal, že s mladším bratom 
natrhali ovocie a to predali. Veri-
la som mu, „ povedala Lukášova 
mama Alžbeta. Až keď sa objavi-
lo podozrenie, že jej synov mnísi 
zneužívali, priznali jej celú prav-
du. Matku rozprávanie chlapcov 
šokovalo. Obaja jej synovia sú na 
tom psychicky zle. „Lukáš je na 
psychiatrii, na liečenie pôjde aj 
mladší syn Alojz, „ povedala. Aj 
ona mala po prevalení škandálu 
pochybnosti, či si jej synovia zne-
užitie nevymysleli. Mladší Alojz 
totiž žije u otca a jej sestry a s Lu-
kášom sa nevidel pol roka. Na po-
lícii však vypovedali o tom, čo sa 
dialo za múrmi kláštora, takmer 
zhodne. „Podľa mňa mnísi zne-
užili dve moje deti. Nemáme pe-
niaze na advokátov. Môžeme však 
varovať ostatných rodičov, aby si 
dávali dobrý pozor na deti a na to, 
čo sa s nimi môže stať, „ uzavrela 
matka Lukáša a Alojza. 

V kauze, o ktorú sa už zaujíma 
aj zahraničie, vyšetrovateľ zo se-
xuálneho zneužívania dvoch bra-
tov obvinil troch bratislavských 
františkánskych mníchov (27, 31, 
27).                 Vladimír Donner

 Nový Čas, 23.5.2009

Centrum pre bioetickú reformu 
(CBR) začalo kampaň Stop genocí-
de pred rokom, teda nie „nedávno“, 
ako uvádza pán Bakoš. Na väčšine 
bilbordov prezentuje slovenské ná-
pady, hoci je inšpirovaná Martinom 
Lutherom Kingom, ktorý prvý po-
rovnal odopretie práv černochov 
k holokaustu Židov. I jeho hnutie 
si užilo obviňovania z extrémizmu 
či polarizácie spoločnosti. Nená-
visť voči nemu, ako aj k Mahátma 
Gándhímu, sa vystupňovala až do 
atentátov. Neprekvapí, že posolstvo 
kampane CBR niektorí nenávidia, 
ako nenávidia i jej poslov. Obrázky 
potratov ukazujú, že ide o neľud-
ské násilie, ktoré zabíja malého 
človeka. Vedľa genocíd, ktoré svet 
odsudzuje, sú paralely s potratom 
jasné: legálne zbavovanie sa ne-
chcených, odľudštenie obetí ako 
„neplnohodnotných“, odopretie ich 
právnej ochrany. 

Pre pána Bakoša je kampaň úbo-
hou a očakávateľnou zámienkou, 
ako si vyliať zlosť na katolícku cir-
kev. Obvinenie z teologickosti a ne-
pravdivé onálepkovanie CBR ako 
katolíckej cirkevnej organizácie je 
toho znakom. Katolícka cirkev je za 
zákaz korupcie, týrania, vrážd, a to 
isté presadzujú mnohé nekatolícke 
organizácie, čo mu neprekáža. Po-
ukazuje na video potratu na www.
pravonazivot. sk ako na „teologickú 
pornografiu“... Ďaleko od sexuál-
neho vzrušenia, ktoré pornografia
vyvoláva, majú kampane CBR, 
ktoré niekoľkokrát sexuológovia 
v médiách komentovali ako odrá-
dzajúce od nezodpovedného sexu. 
Dieťa sa môže počať pri každom 
sexuálnom styku, lebo aj antikon-
cepcia zlyháva. Preto logicky, a nie 

teologicky, najideálnejším miestom 
pre sex a možné počatie dieťaťa je 
manželstvo. Prevencia „bezpečnej-
šieho sexu“ nepomáha. Škandináv-
ske krajiny, Británia či Španielsko 
s nárastom používania antikoncep-
cie zaznamenávajú aj nárast potra-
tovosti, tínedžerských tehotenstiev 
a miery pohlavných ochorení. 

Kampaň Stop genocíde je za 
zákaz potratov a nemá náboženské 
posolstvo. Ide o osvetu, spoliehajú-
cu na zdravý rozum, intelektuálnu 
úprimnosť a dobrý zrak. Odsudzu-
je všetky genocídy, ktoré boli spá-
chané alebo tolerované kýmkoľvek 
- katolíkmi alebo prívržencami 
náboženstva či ateizmu, ktorého 
vyznávačom je možno pán Bakoš. 
Niektorí členovia katolíckej cirkvi 
participovali na genocídach, kupo-
vali otrokov či dokonca zneužívali 
deti, hoci je to proti jej učeniu. Od 
čias Judáša až po tých katolíkov, 
ktorých zlyhanie je dnes v neodsú-
dení potratovej genocídy, Katolícka 
cirkev vždy mala vo svojich radoch 
zradcov. To platí o každom nábo-
ženstve, inštitúcií či skupine ľudí. 

Ničivé ideológie 20. storočia 
a ich vodcovia Hitler a Stalin boli 
vehementne protikatolícki, ako je 
aj ideológia liberálneho socializmu, 
ktorej agendou je potratová genocí-
da. Na doplnenie známych dát, za 
rok sa vykoná 50 miliónov potratov 
(podľa OSN) v porovnaní so 40 mi-
liónmi obetí druhej svetovej vojny 
(trvala 5 rokov!), či 100 miliónov 
zločinov ateistického komunizmu... 

„Kampaň Stop genocíde je za 
zákaz potratov a nemá náboženské 
posolstvo.“                  Jana Tutková 

predsedníčka CBR
 PRAVDA, 23.5.2009

Keď obhajcovia potratov nechcú vidieť realitu...

V Paríži sa začal súd so scientologic-
kou cirkvou, ktorej členom je naprí-
klad aj známy americký herec Tom 
Cruise. Cirkev súdia za podvody. Jej 
dve združenia pôsobiace v krajine 
môžu ako výsledok procesu rozpustiť. 
Pred trestný tribunál sa má postaviť aj 
sedem významných členov francúz-
skych pobočiek, niektorí pre nezákon-

ný predaj liekov. Prípad sa začal v ro-
ku 1998 sťažnosťou jednej ženy, ktorá 
scientológov obvinila, že od nej klam-
stvom vylákali za knihy, lieky a špeci-
álny elektrický prístroj, ktorý jej mal 
merať mentálne výkyvy, asi 20-tisíc 
eur. K žalobe sa pripojila ďalšia, po-
dobne postihnutá žena a tiež združenie 
lekárnikov.         (čtk), HN, 26.5.2009 

Francúzi chcú zakázať scientológov
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V dnešnej dobe sa svätia nielen 
veľkonočné košíky a domy, ale 
podľa nových tradícií aj školské 
tašky či autá. Nezvyčajné svätenie 
štvorkolesových tátošov dnes zažili 
v Starej Ľubovni. Prišli však aj deti 
na bicykloch, kolobežkách a obja-
vil sa tam dokonca aj skúter.“ 

Ľuboš Laškoty, kaplán v Starej 
Ľubovni: „My všetci sme na ces-
tách v rámci svojich povinností, 
v rámci svojich služobných ciest, 
ale aj rodinných záležitostí a po-
trieb.“ 

Anketa: „Keď budú posvätené, 
že by každý počkal ako príde dážď, 
zmije to a potom už môžu umývať 
normálne.“ 

Redaktorka: „Nezvyčajné svä-
tenie dnes dopoludnia absolvovalo 
približne 70 štvorkolesových táto-
šov. Prišli však aj rôzne vekové ka-
tegórie na bicykloch, kolobežkách 
a táto pani dokonca na skútri.“ 

Anketa: „Tak určite sa budem 
cítiť bezpečnejšie.“ 

Anketa: „Je to všetko riadené 
zhora a niekto si myslí, že to obíde, 
ale nedá sa to obísť.“ 

Redaktorka TV JOJ: „Dôvody, 
prečo ľudia prišli boli rôzne.“ 

Anketa: „Aby som nespadol.“ 
Anketa: „Aby som prešla veľa 

kilometrov bez nehody.“ 
Redaktorka: „Túto akciu vy-

mysleli farári a policajti toto netra-
dičné svätenie iba odobrili.“ 

Pavol Pastirčák, riaditeľ ODI 
v Starej Ľubovni: „V prvom rade 
dodržiavanie zákona. Pokiaľ as-
poň maličké percento osloví to, 
že dneska im duchovný posvätili 
autá, resp. iné dopravné prostried-
ky v tom, že sa budú na cestách 
chovať slušnejšie, budeme veľmi 
radi.“ 

Redaktorka: „Tie služobné autá 
sú teraz posvätené?“ 

Pavol Pastirčák, riaditeľ ODI 
v Starej Ľubovni: „Viete čo nevši-
mol som si či ich svätili, ale mys-
lím, že áno.“ 

Redaktorka: „Akým plusom 
budem bude posvätenie auta pre 

policajtov sme sa nedozvedeli. 
Riaditeľ dopravy nám na túto 

otázku odpovedal iba tajomným 
úsmevom.                 

Maja Pavlíková
 JOJ, 19:30, 23.5.2009

Obyvateľov bytovky v Poprade - Spiš-
skej Sobote vraj podviedla cirkev. 
Záhradky pri dome, ktoré dlhé roky 
užívali, neodpredala im, ale podnika-
teľom a tí chcú na pozemkoch stavať. 
Obyvatelia bytovky tvrdia: mali sme 
smolu, že z našich záhrad je krásny 
výhľad na Tatry. 

Reportér TA3: „Obyvatelia spiš-
skosobotskej bytovky tvrdia: Záhradky 
sme dostali v roku 1973 od vtedajšieho 
Jednotného roľníckeho družstva. De-
siatky rokov na nich hospodárili, až kým 
neprišiel neznámy muž, ktorý vyhlásil, 
že pozemky, mimochodom s priamym 
výhľadom na Tatry, sú jeho.“ 

Natočené: Anna Kalafutová, oby-
vateľka bytovky: „Začal chodievať po 
záhrade a suseda na neho kričala že čo 
tu chce, že to je náš pozemok a on začal 
na ňu kričať, že to nie je vaše, že to je 
môj pozemok.“ 

František Marčišovský obyvateľ 
bytovky: „Tu som mal stromy ovocné. 
Prišiel normálne s bágrom, povytrhá-
val.“ 

Reportér TA3: „Obyvatelia bytov-
ky zostali v nemom úžase. Za pozemky 
platili dlhé roky aj dane a poplatky.“ 

Natočené: Anna Kalafutová, oby-
vateľka bytovky: „Proste sme o tie zá-
hrady jednoducho prišli.“ 

Reportér TA3: „Záhradky, ktoré ľu-
dia v roku 1973 dostali od družstva, 
neskôr zreštituovala cirkev. Obyvate-

lia bytovky ich chceli odkúpiť.“ 
Natočené: Peter Majda, kacelár 

Biskupského úradu Spišská Kapitula: 
„Vždy sa to dá riešiť dohodou, s tým 
konkrétnym vlastníkom, s tou konkrét-
nou farnosťou.“ 

Biskupský úrad nemal dôvod nesú-
hlasiť a popradskému dekanovi napísal 
list, v ktorom žiada, aby pri predaji 
ľudí s bytovky uprednostnil. Záhradky 
napriek tomu skončili v rukách dever-
lopera.“ 

Natočené: Anna Kalafutová, oby-
vateľka bytovky: „Kričal, že keď chce-
me tieto záhrady si odkúpiť, áno, že on 
nám ich predá za milión korún.“ 

Reportér TA3: „Viac svetla do 
kauzy mohol vniesť popradský dekan 
Anton Oparty. Najprv nám tvrdil, že 
on s touto záležitosťou nemá nič spo-
ločné. Po otázke, prečo nerešpektoval 
list z Biskupského úradu a nepredal zá-
hradky ľuďom, ktorí na nich roky hos-
podárili, nám začal skladať telefón.“ 

Telefonát: Anton Oparty, dekan 
popradskej farnosti: „Nie som kom-
petentný sa k tomu vyjadriť. Rozumeli 
ste po slovensky? Skončil som s vami 
rozhovor.“ 

Reportér TA3: „Popradská radnica 
už začala územné konanie. Teraz je 
už zrejmé, že na tomto pozemku, len 
niekoľko metrov od bytovky, budú stáť 
rodinné domy.“           Jozef Slivenský

                            TA3, 12:00, 23.5.2009

Kňaz svätil autáCirkev vraj podviedla záhradkárov

Ochutnávka nového vína, ale aj bohatý 
program včera prilákal do Starej Hory 
neďaleko Sebechlieb množstvo náv-
števníkov z celého Slovenska. 

Vyznávači tradícií a znalci prie-
zračného moku tu vzdávali hold patró-
novi vinohradu svätému Urbanovi. 

Na Starej Hore, ktorá je od roku 
1981 vyhlásená za pamiatkovú re-
zerváciu, sa dopoludnia konala naj-
prv svätá omša v Kaplnke sv. Urbana 
z roku 1732. Popoludní sa návštevníci 
tešili na kultúrny program, ale najmä 

na ochutnávku vín v tamojších pivni-
ciach. 

Ako povedal starosta Sebechlieb 
Jozef Roziak, turistický ruch v Starej 
Hore sa začal rozvíjať najmä po roku 
1989. Niektorí majitelia pivníc si po 
dohode s hoteliermi v Dudinciach či 
Banskej Štiavnici vodia do nich zahra-
ničných turistov. 

Väčšinu vína, ktoré si na svahoch 
nad obcou dopestujú, sami spotrebujú 
alebo rozdajú rodine či známym. (tasr)  
                             Plus jeden deň, 25.5.2009

NITRA - Slávnostnou svätou omšou a symbolickou posviackou vinohradov 
v Slovenskom poľnohospodárskom múzeu v Nitre si včera jeho návštevníci 
pripomenuli sviatok svätého Urbana. Slávnosť doplnili vystúpenia folklórnych 
súborov, ľudových umelcov a remeselníkov.          (tasr),  Plus jeden deň, 25.5.2009

Posviacka vinohradov

Ochutnávali víno
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Surfovanie s božím slovom

Nedostanete síce email, v ktorom si 
vás chce pápež Benedikt XVI. pri-
dať medzi priateľov, nemôžete doňho 
„štuchnúť“, ale Vatikán mieni využiť 
internetovú sieť Facebook, aby pritia-
hol mladých ľudí späť k cirkvi. Nová 
vatikánska stránka www. pope2you. 
net ponúka odvčera aplikáciu pod 
názvom The pope meets you on Fa-
cebook (Pápež sa s vami stretáva na 
Facebooku), ako aj možnosť veriacich 
nahliadnuť do pápežových prejavov 
a posolstiev prostredníctvom mobilov 
iPhone a prehrávačov iPod. Svetový 
deň spoločenských dorozumievacích 
prostriedkov Vatikán v nedeľu zasvä-
til spájaniu božieho slova a nových 
technológií. „Mnohí mladí ľudia sa už 
dnes neobracajú na tradičné médiá ako 
noviny alebo časopisy, aby našli infor-
mácie a zábavu. Hľadajú inú mediálnu 
kultúru, a preto je našou snahou zais-
tiť miesto cirkvi v tejto komunikačnej 
kultúre, „ uviedol sekretár odboru pre 
sociálnu komunikáciu Vatikánu Mons. 
Paul Tighe. Užívatelia novej stránky si 
môžu vybrať z viac ako desiatky „vir-
tuálnych pohľadníc“ zobrazujúcich 
pápeža, ako aj posolstiev hlavy kato-
líckej cirkvi zameraných na mladých 
ľudí týkajúcich sa viery, lásky a života. 
Katolícka cirkev sa už na internet obrá-
tila, keď sa v januári stal pápež jedným 
z najstarších ľudí s vlastným kanálom 
na YouTube, www. youtube. com/vati-
canit. Benedikt XVI. pritom priznáva, 
že Vatikán nevyužíva internet dosta-
točne a dokonca odporúčal, aby cirkev 
viac surfovala po internete. Nové apli-
kácie sú dostupné v talianskom, anglic-
kom, španielskom, francúzskom a ho-
landskom jazyku.    Šport, 25.5.2009 

Nedávna návšteva pápeža Benedikta 
16teho vo Svätej zemi prilákala tisíc-
ky turistov z celého sveta. Po omšiach 
putovali viacerí z nich na miesta, kde 
vznikalo kresťanstvo. V Izraeli nakrú-
cal Robert Haas.“ 

Redaktor STV: „Aj keď bola mož-
nosť vidieť pápeža hlavným lákadlom, 
viacerí veriaci využili návštevu Izraela 
aj na poznávanie miest, ktoré sú spo-
jené so základmi kresťanstva. jedným 
z nich je aj mesto Haifa, kde kedysi 
prorok Eliáš obhajoval vieru v jedné-
ho Boha.“ 

Jozef Kováčik, hovorca KBS: „Vy-
zval pohanských prorokov, aby doká-
zali pri obeti, ktorú zabili, ktorý Boh 

je ten pravý, ktorý Boh zošle oheň na 
svoju obetu a nájde v nej zaľúbenie, to 
je ten pravý Boh.“ 

Redaktor STV: „Podarilo sa to len 
Eliášovi, ktorý tým presvedčil ostat-
ných po existencii jediného Boha. 
Z Haify je to len niekoľko kilometrov 
k jazeru Kineret, kde pôsobil Ježiš 
Kristus a jeho stúpenci. Okrem chrá-
mov a kostolov medzi najväčšie atrak-
cie patrí ryba svätého Petra.“ 

Ivan Šulík, šéfredaktor Katolíc-
kych novín: „Učeníci prišli za Ješišom 
s tým, že mu predstavitelia národa vy-
čítajú, že neplatí dane. Hovorí Petrovi, 
aby sme nadali pohoršenie, choď, hoď 
udicu do jazera Genezaretského a chyť 

Jedinečné drevené skvosty ľudovej 
architektúry na severovýchode Slo-
venska ročne prilákajú tisícky turistov 
z celého sveta. Pred tromi rokmi v jed-
nom z grécko-katolíckych chrámov, 
teda v cerkvi zriadili Infocentrum. 
Fungovalo však iba rok.“ 

Redaktor TV Markíza: „Infocen-
trum bolo v drevenej cerkvi v Hun-
kovciach, vo Svidníckom okrese. Táto 
cerkov je jedinou, ktorá je prázdna 
a neslúžia v nej liturgie. Stojí priamo 
pri medzinárodnej ceste spájajúcej 
Baltik s Balkánom.“ 

Martin Kostilník, gréckokatolícky 
duchovný z Hunkoviec: „Môžu vstu-
povať veriaci aj neveriaci. Vlastne tí, 
ktorí sa zaujímajú o sakrálnu architek-
túru, ktorí sa zaujímajú o umenie, vý-
kony a podobne.“ 

Redaktor TV Markíza: „Dnes je 
cerkov prázdna. Činnosť Infocentra po 
roku prevádzky prerušili.“ 

Martin Kostilník: „Každé infor-
mačné centrum na seba nedokáže 
zarobiť.“ 

Redaktor TV Markíza: „Zahra-
niční turisti často vedia o dreve-
ných cerkvách viac, než miestni.“ 

Ján Franko, starosta Hunkoviec: 
„Majú veľa informácií len z tých 
dokumentov, ktoré vydávala aj 
obec, sú rôzne brožúrky.“ 

Redaktor TV Markíza: „Turisti 
si aj počas tejto sezóny budú mu-
sieť pomôcť bez Infocentra. Pr-
voradá je totiž oprava zatekajúcej 
strechy tejto drevenej cerkvi.“ 

Martin Kostilník: „Tohto roku 
by sme chceli najprv opraviť 
chrám, lebo aj to je určitá vizitka 
a potom zriadiť nanovo, obnoviť 
vlastne tú činnosť informačného 
centra.“ 

Redaktor TV Markíza: „Pokiaľ 
však ide o prevádzku Infocentra, 
problém bude zrejme s financova-
ním platov jeho pracovníkov. Na 
platy a odmeny sa totiž ani z euro-
fondov financie ľahko nezískavajú. 
                                       Pavol Sivák

               Markíza, 17:00, 22.5.2009

Infocentrum v cerkvi nefunguje

Izrael láka turistov

Protestantskí futbaloví fanúšikovia 
v Severnom Írsku po víťazstve svojho 
mužstva zbili na smrť jedného katolí-
ka, informovala včera polícia. Viac ako 
20 palicami vyzbrojených prívržencov 
škótskeho klubu Glasgow Rangers 
vošlo podľa očitých svedkov do kato-

líckej štvrte po tom, čo si zaistili víťaz-
stvo v nedeľnom zápase škótskej Pre-
mier League. Tam napadli prvé osoby 
čo im vbehli do cesty, uviedla polícia. 
49-ročný muž následkom zranení pod-
ľahol. Jeho žena a sused utrpeli zrane-
nia.                 Rádio Beta, 26.5.2009

Protestantskí futbaloví fanúšikovia v Írsku po víťazstve 
svojho mužstva zbili na smrť jedného katolíka

rybu.“ 
Redaktor STV: „V rybe Peter na-

šiel mincu, ktorou zaplatil spomínanú 
daň. Biblický peniaz hľadajú v rybe 
pútnici dodnes.“ 

Eli Yanai, majiteľ reštaurácie: 
„Z času na čas tu niekto mincu v ry-
be nájde. Musíte však mať naozaj 
šťastie.“ 

Redaktor STV: „Izrael má stovky 
pamiatok, ktoré pripomínajú vznik 
viacerých monoteistických nábožen-
stiev. Je preto rovnako lákadlom pre 
veriacich moslimov, židov i kresťa-
nov.               Robert Haas

          STV Jednotka, 19:30, 24.5.2009
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Alojz (11), ktorý tvrdí, že ho zne-
užili. Ďalšie podrobnosti. V kauze 
troch bratislavských františkánov, 
ktorí sú obvinení zo zneužitia bra-
tov Lukáša (14) a Alojza (11), vy-
chádzajú najavo stále nové fakty. 
Najnovším je odhalenie, čo po po-
licajnej razii povedal matke chlap-
cov jeden z mníchov. A rozhodnu-
tie malého Alojza, ktorý už nechce 
chodiť do kostola! 

Po policajnej razii, pri ktorej sa 
v kláštore našla aj pornografia pre
gayov a zo zneužívania chlapcov 
obvinili troch františkánov, nav-
štívil matku chlapcov jeden z mní-
chov. „Páter Marek prišiel k nám 
domov. 

Oslovil syna Lukáša a vypy-
toval sa ho, kde sa to malo diať. 
Povedal mu, že ak je to pravda, tak 
ho to mrzí. Ale ak to nie je pravda, 
bude trpieť niekto iný. 

Po týchto slovách som ich roz-
hovor skončila, „ povedala Alžbe-
ta (32) z Ružinova, matka dvoch 
chlapcov, o návšteve františkánske-

ho mnícha. Predstavení bratislav-
ského františkánskeho kláštora a ich 
rehole, ktorých sme viackrát mai-
lom a telefonicky oslovili, o podo-
zreniach nechcú podrobne hovoriť. 

„Buď povieme všetko, alebo 
nič, „ povedal provinciál františká-
nov Juraj Andrej Mihály s tým, že 
do skončenia vyšetrovania prípa-
du sa nebude vyjadrovať. Mladší 
z bratov Alojz žije s otcom a tetou 
v dedine na Záhorí. „Na nábožen-
stvo budem chodiť, ale do kostola 
už nie, „ povedal školák v súvislos-
ti s prípadom. 

„Viackrát to bolo tak, že ja 
som bol s kňazmi počas omše na 
poschodí a potom Lukáš, ktorý na 
omši miništroval. Čakával som na 
neho pred kostolom, niekedy aj ho-
dinu. S mníchmi som to robil preto, 
aby som dostal peniaze, dával som 
ich mame, alebo za ne nakúpil po-
traviny, chlieb, rožky a múku, keď 
nebola, „ dodal Alojz. 

      Vladimír Donner
Nový Čas, 25.5.2009

Bulhari chceli kosť  
sv. Cyrila. Dostanú rúcho

Čo i len kúsok z pozostatkov svätca 
Cyrila túžil získať počas uplynulej 
návštevy Nitry bulharský biskup Kyp-
rián. Pamiatka otca slovanského písma 
je uložená v relikviári v katedrále na 
Nitrianskom hrade. Biskup Kyprián 
z nej napokon nedostane nič. No aj taj 
nevyjde na prázdno. 

„Pri pohľade na ostatky pochopil, 
že sú tu prekážky technicky neprekona-
teľné,“ naznačil protokolár nitrianskej 
župy Emil Paliatka. Svätá kosť je totiž 
len jedna. „Aj to taká veľmi drobná, že 
keby ju pílili na dve časti, rozpadne sa 
na prach,“ hovorí Paliatka. 

Domov sa tak Bulhari napokon 
vracajú s prázdnymi rukami, no v na-
sledujúcich týždňoch môžu vyzerať 
poštára. Nitrianske biskupstvo im to-
tiž teraz pripravuje takzvanú druhotnú 
relikviu. Látku, ktorá sa kosti dotkne. 
„Kus cenného cirkevného rúcha sa po-
čas ceremónie priloží k ostatkom. 

Rúcho sa potom zarámuje vo 
veľkosti A4 a uloží sa do slávnostnej 
škatule,“ prezradil Paliatka. Zásielku 
musia stihnúť do konca júna, ako sa 
dohodli. 

Kyprián sa predsa nevzdal nádeje 
priniesť svätú kosť do Bulharska hoci 
na krátky čas. Pozval preto nitrianske-
ho biskupa Viliama Judáka na návšte-
vu a požiadal ho, aby ju vzal so sebou. 
Bulhari by tak mohli originál relikvie 
uvidieť niekedy v rokoch 2010 až 
2013. 

Kosť svätého Cyrila sa do Nitry 
dostala pred štyridsiatimi rokmi. Bis-
kupstvu v Nitre ju daroval pápež Pavol 
VI. Relikviár je uložený v kaplnke Ka-
tedrály svätého Emeráma. Blízko neho 
sú tiež ostatky ďalších svätcov - Svo-
rada a Benedikta. Tých sa v 14. storočí 
zmocnil Matúš Čák Trenčiansky. Kosti 
sa do Nitrianskeho hradu vrátili až po 
jeho smrti. 

Relikvie boli už v stredoveku veľ-
mi cenné. Vznikol z toho dokonca 
výnosný obchod. Kostry niektorých 
svätcov boli takmer úplne rozobraté, 
až musela cirkev tento obchod sprísniť 
a regulovať. Bulharský záujem o nit-
riansku kosť potvrdzuje, že relikvie si 
udržali svoju hodnotu až dodnes. 

Svätý Cyril spolu s bratom Meto-
dom významnou mierou načrtli písmo 
a kultúru Slovanov.            Andrej Barát

                               PRAVDA, 25.5.2009

Pálenie, bitka, hladovanie či do-
konca umučenie. To je len úlomok 
toho čím si prechádzajú nevinne 
deti z Konga. Tamojší pastori ich 
totiž húfne označujú za posadnuté 
diablom. O tom, že si z exorcizmu 
urobili výhodný obchod zaryto ml-
čia.

Marcela Garciová, redaktorka 
TV JOJ: „Za vyhnanie zlých du-
chov sa platí draho, 50 dolárov. To 
je pre bežného obyvateľa Konga 
nekresťanská suma. Toľko totiž za-
robí za polovicu roka. Kresťanskí 
pastori si ju však bez mihnutia oka 
inkasujú v mene Boha.“ 

Kresťanský pastor: „Nevidím 
dôvod, prečo by sa to Ježišovi pá-
čiť nemalo. Využívam len dar, kto-
rý mi sám dal. Určite to nerobím 
pre peniaze.“ 

Marcela Garciová, redaktorka 
TV JOJ: „Ziskuchtivým podvodní-
kom sa darí aj vďaka chýbajúcemu 
vzdelaniu a osvete. Tamojší oby-
vatelia im bezvýhradne dôverujú 
a ich praktiky považujú za spásu. 

O právach detí či zneužívaní nikdy 
nepočuli.“ 

Žena z Konga: „Sú vinní. Po-
užívajú krv svojich nevlastných 
sestier, aby mohli lietať.“ 

Marcela Garciová, redaktorka 
TV JOJ: „Nepochopiteľný názor 
zastáva aj Kongská vláda. Pod-
ľa nej stačí byť tmavo oký či mať 
nafúknuté bruško a už má dieťa 
v sebe diabla. Toto je osem ročná 
Noela. Podvyživené dievčatko si 
na Kongské pomery prešlo veľmi 
nemiernym rituálom. Pre krehkú 
detskú dušičku však aj tak znamená 
traumatizujúci zážitok.“ 

Matka Noeli: „Musela si tým 
prejsť, lebo bola urieknutá.“ 

Marcela Garciová, redaktorka 
TV JOJ: „Deti, ktoré si prešli ta-
mojšou očistou, neraz len apatic-
ky sedia a ledva komunikujú. Ak 
si ich rodičia drahú spásu dovoliť 
nemôžu, často skončia na ulici. Ta-
kýto člen rodiny totiž znamená isté 
prekliatie.    Marcela Garciová

                       JOJ, 19:00, 24.5.2009

Za peniaze od mníchov som kupoval chlieb!

V mene Boha?
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Kňazi a ŠtB. Arcibiskup mal na 
účet bývalého agenta komunistic-
kej tajnej služby previesť pol mi-
liardy korún.

Cirkevné autority na Slovensku 
a vo Vatikáne preverujú informá-
cie, ktoré priniesol týždenník .týž-
deň. Podľa nich údajne arcibiskup 
Ján Sokol, ktorý nedávno opustil 
svoj úrad kvôli veku, v roku 1998 
previedol na účet bývalého agenta 
komunistickej ŠtB Štefana Náhlika 
postupne pol miliardy korún. „Z 
nášho pohľadu ide o závažné infor-
mácie. V tejto chvíli sa už príslušné 
cirkevné autority danými informá-
ciami zaoberajú,“ uviedol hovorca 
Konferencie biskupov Slovenska 
Jozef Kováčik.

Špeciálny účet za pozemky
Týždenník .týždeň informuje, že 

Sokol peniaze previedol v piatich 
splátkach po približne 100 miliónov 
korún. Tieto peniaze pritom cirkvi 
nikdy oficiálne nechýbali, preto-
že neboli zahrnuté do účtovníctva 
Bratislavsko-trnavskej arcidiecé-
zy, upozorňuje týždenník s tým, že 
stovky miliónov boli na osobitnom 
účte, ktorým disponoval práve Ján 

Sokol. Peniaze pochádzali z predaja 
rôznych pozemkov vo vlastníctve 
cirkvi. Podľa týždenníka pochádza-
la spomínaná suma z predaja cir-
kevných pozemkov na Zlatých pies-
koch (pozemok dnešného Tesca) 
v Bratislave a niektorých ďalších 
pozemkov. Podozrivý pohyb peňazí 
preverovala zhruba pred desiatimi 
rokmi polícia, z neznámych dôvo-
dov však napokon k vyšetreniu po-
zadia celej transakcie nedošlo, píše 
.týždeň. Sokol všetko poprel.

Šlo o vydieranie?
Štefan Náhlik bol kľúčovou po-

stavou akcie, ktorú ŠtB rozohrala 
na začiatku 80. rokov. Jej cieľom 
bolo rozložiť tajný rád františká-
nov. Náhlik mal k cirkvi blízko. 
Miništroval v bratislavskom kos-
tole Blumentál, kde bol v tom 
čase kaplánom neskorší Ján Sokol. 
„Medzi najzasvätenejšími ľuďmi 
v cirkevných kruhoch sa šíria rôzne 
dohady, napríklad o tom, že Náhlik 
Sokola celý čas niečím vydieral, 
ale aj o tom, že obaja konali dobro-
voľne a so spoločným záujmom,“-
dodáva týždenník .týždeň. 

                       (sita),  HN, 26.5.2009

POUČENIE PRE CIRKEV

Najnovší škandál dosluhujúceho tr-
navského arcibiskupa Jána Sokola 
otvára rad dôležitých otázok. Sokol, so 
svojou pestrou minulosťou vlastne ne-
šťastný človek, je pri nich druhoradý. 
Ak však bolo možné previesť v roku 
1998 pol miliardy korún bez toho, aby 
niekomu chýbali, v cirkvi sa musí na-
rábať s neuveriteľne veľkými peniaz-
mi. Pripomeňme, že ide o inštitúciu, 
ktorá dostáva každoročne dotáciu zo 
štátneho rozpočtu na platy kňazov. 

Z kauzy Sokol by malo preto pre 
cirkev vyplynúť jasné poučenie, aby 
konečne začala o svojich majetko-
vých pomeroch a kšeftoch otvorene 
informovať. 

Nemožno na jednej strane dostá-
vať každoročne peniaze z vreciek 
všetkých daňovníkov, ktorí neraz žijú 
od výplaty k výplate, a na strane dru-
hej posielať astronomické sumy na 
súkromné účty ľudí s pochybnou mi-
nulosťou.         Matej ŠTRBÁK

           Plus jeden deň, 26.5.2009

Arcibiskup Sokol odmieta obvinenia o prevedení  
pol miliardy korún na účet bývalého agenta ŠtB

V tlači sa objavili závažné obvinenia na adresu arcibiskupa Jána Sokola. 
Sokol údajne pred 11-timi rokmi previedol pol miliardy korún na účet bý-
valého agenta ŠtB Štefana Náhlika. Informuje o tom časopis Týždeň. Pre-
vedené peniaze mali pochádzať z predaja cirkevných pozemkov. Sokol 
obvinenie odmieta. Zdroj, z ktorého časopis čerpá informácie, je podľa 
duchovného falošný.“                                           VIVA, 17:00, 25.5.2009

Sokolov superškandál 

Stámilióny zrejme prevádzal cirkvi 
poza chrbát 

Trnavský arcibiskup Ján Sokol mal 
previesť na účty agenta ŠtB Štefana 
Náhlika pol miliardy korún. 

Cirkevné právo takúto svojvôľu 
zakazuje. Bude sa tým zaoberať aj po-
lícia? 

Neuveriteľných 500 miliónov ko-
rún cirkvi nechýbalo, neboli totiž zahr-
nuté do účtovníctva. 

Účtom, na ktorom boli uložené, 
mal disponovať práve Sokol. Podo-
zrivým pohybom peňazí sa mala pred 
desiatimi rokmi zaoberať i polícia, no 
z neznámych dôvodov k vyšetreniu 
transakcie nedošlo. 

Či to tak bude teraz, je otázne. Ho-
vorca bratislavského arcibiskupa Stan 
islava Zvolenského, ktorý má preve-
renie prípadu v komp etencii , Jozef 
Haľko nám nevedel povedať, či sa arci-
biskup obrátil aj na políciu. Na policaj-
nom prezídiu včera o takomto podaní 
informáciu nemali. Sokol ako štatutár 
má totiž právo prevody peňazí podpi-
sovať. Podľa cirkevného práva však 
musel každý prevod nad sedem milió-
nov korún konzultovať s Konferenciou 
biskupov Slovenska a prevody nad 50 

Naša cirkev aj Vatikán preverujú Sokola

miliónov korún dokonca s Vatikánom, 
čo sa nestalo. „Pán arcibiskup Sokol 
ma o tejto záležitosti neinformoval 
a vzhľadom na to by odpovede na ďal-
šie otázky boli iba hypotetické, „ vyjad-
ril sa ku kauze bratislavský arcibiskup 
Zvolenský. Sokol bude arcibiskupom 
až do 6. júna, potom odíde do dôchod-
ku. (mš), Plus jeden deň, 26.5.2009

Sokolove prešľapy 
- vo zväzkoch ŠtB figuruje ako

agent pod menami Svätopluk a Špiri-
tuál 

- pochvalne sa vyjadroval o Joze-
fovi Tisovi a slovenskom štáte, v kto-
rom vraj bol blahobyt 

- podľa dokumentov ÚPN bral od 
eštebákov peniaze a stretával sa s nimi 
v konšpiračnom byte 

- pred odchodom do dôchodku 
previedol rozsiahle pozemky v hodno-
te asi 120 miliónov korún na nadáciu, 
v ktorej bol štatutárom 

- mal previesť pol miliardy korún 
na účet bývalého agenta ŠtB Štefana 
Náhlika

                      Plus jeden deň, 26.5.2009
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Cirkev preveruje  
Sokolove obchody

Arcibiskup Sokol mal previesť 
päťsto miliónov korún na účet bý-
valého eštebáka. 

Katolícka cirkev vyšetruje fi-
nančné machinácie arcibiskupa 
Jána Sokola. Časopis týždeň napí-
sal, že Sokol v roku 1998 poslal za 
zvláštnych okolností sto miliónov 
korún, pôvodne cirkevných pe-
ňazí, na účet bývalého spolupra-
covníka ŠtB Štefana Náhlika. Ten 
krátko po revolúcii pracoval aj na 
arcibiskupskom úrade. Sokol to 
poprel. „Z nášho pohľadu ide o zá-
važné informácie. Ak by sa potvr-
dili, išlo by o závažné pochybenie 
Jána Sokola,“ povedal hovorca 
Konferencie biskupov Slovenska 
Jozef Kováčik.                       (sita)

                              SME, 26.5.2009

Arcibiskup Sokol mal stáť za podo-
zrivým bankovým prevodom 

Trnavský arcibiskup Ján Sokol 
mal v roku 1998 previesť na účet 
bývalého agenta komunistickej 
Štátnej bezpečnosti Štefana Náhlika 
postupne pol miliardy korún. Tvrdí 
to časopis . týždeň. Peniaze mali 
byť z predaja cirkevných pozemkov 
v hlavnom meste, na ktorých dnes 
stojí Tesco. Informácie preverujú 
cirkevné autority na Slovensku a za-
čali sa o ne zaujímať aj vo Vatikáne. 
Kontroverzný Sokol, ktorého meno 
sa spájalo aj s komunistickou tajnou 
službou, pred niekoľkými týždňami 
po takmer 20 rokoch v úrade požia-
dal pápeža o uvoľnenie z funkcie. 

Peniaze pochádzali z predaja 
pozemkov v Bratislave na Zlatých 
pieskoch pod dnešným Tescom 
a z ďalších pozemkov vo vlastníc-
tve cirkvi. Týždenník píše, že Sokol 
ich previedol v piatich splátkach 
po približne 100 mil. Sk. Financie 
cirkvi oficiálne nechýbali, pretože
neboli zahrnuté do účtovníctva Bra-
tislavsko-trnavskej arcidiecézy. Po-
dozrivú transakciu už pred desiatimi 
rokmi preverovala polícia. 

Na otázku časopisu, či peniaze 
arcidiecézy poslal na Náhlikov účet, 
Sokol odpovedal: „To je lož. . . To 
môžem odprisahať. To je, ako keby 
niekto o vás povedal, že teraz beháte 
po Bratislave opitý, pritom tu sedíte 
u mňa. „Tvrdí, že Náhlika v 90. ro-
koch nepoznal a zoznámil sa s ním 
až neskôr. 

Kto je Štefan Náhlik? Ako chla-
pec miništroval v bratislavskom 
kostole Blumentál, kde v tom čase 
pôsobil Sokol. 

V 80. rokoch sa stal kľúčovou 
postavou akcie ŠtB. Jej cieľom bolo 
rozložiť tajný rád františkánov. „Po-
skytnutím podrobných informácií sa 
Náhlik stal pre ŠtB cennou osobou. 
Jeho zväzok s krycím menom Re-
hoľník bol založený v apríli 1982, 
neskôr podpísal spoluprácu pri od-
halení protizákonnej činnosti rehoľ-
nej spoločnosti sv. Františka z Assi-
si a v októbri 1982 bol jeho zväzok 
prekvalifikovaný na zväzok agenta
s krycím menom Rubens, „ píše na 
svojej internetovej stránke Ján Krs-
titeľ Baláž. Na základe jeho správ 
bola realizovaná celoštátna akcia 
s názvom Vír. 

TV JOJ pred dvomi rokmi uvie-
dla, že s Náhlikom sa spája smrť 
troch členov františkánskej rehole, 
a že jeho osoba je spätá aj so škan-
dálom, keď pištoľou ohrozoval ar-
chitektov. Napriek tomu bol dlhé 
roky chránencom arcibiskupa. „Po 
revolúcii si arcibiskup vybral za 
svojho poradcu Štefana Náhlika, „ 
tvrdila televízia. Na arcidiecéznom 
úrade pracoval ako hlavný ekonóm. 
Po tom, ako na jeho účet prišli pe-
niaze, sa mal zo Slovenska vytratiť 
a usadiť sa v Kanade. 

„Z nášho pohľadu ide o závažné 
informácie. Ak by sa potvrdili, išlo 
by o závažné pochybenie Sokola. 

V tejto chvíli sa tým už zaoberajú 
príslušné cirkevné autority, „ uvie-
dol hovorca KBS Jozef Kováčik. 
Kauza podivného polmiliardového 
prevodu zaujala aj Vatikán. Kedy 
cirkevní právnici uzavrú vyšetrova-
nie, sa vraj nedá odhadnúť. 

Martin Kovalik, Júlia Mikoláši-
ková

 Nový Čas, 26.5.2009

Okolo arcibiskupa Sokola bolo 
v minulosti už niekoľko veľkých 
káuz. O všetkom tvrdí, že je to lož. 

ARCIBISKUP SOKOL 
= AGENT SVÄTOPLUK 
V hľadáčiku ŠtB bol Ján Sokol 

podľa historických dokumentov 
dlhých 17 rokov. Arcibiskupa naj-
skôr evidovala ako kandidáta taj-
nej spolupráce. Zlom nastal tesne 
pred pádom totality. V roku 1989 sa 
z cirkevného hodnostára stal agent 
tajnej bezpečnosti. Sokol spoluprá-
cu vytrvalo odmieta, archívne spisy 
však hovoria o opaku. 

Mal donášať na kolegov, stretá-
vať sa s dôstojníkmi a zinkasovať 
finančnú odmenu. „Príslušníci ŠtB
si vynucovali stretnutia so mnou. 
Boli pre mňa ponižujúce, snažil 
som sa ochraňovať záujmy cirkvi 
a odviesť pozornosť ŠtB k nepod-
statným záležitostiam, „ bránil sa 
Sokol. Arcibiskup zaujal aj obdi-
vom k fašistickému Slovenskému 
štátu. Trnavský arcibiskup nedávno 
požiadal pápeža Benedikta XVI. 
o uvoľnenie z úradu, pretože dovŕ-
šil 75 rokov. 

Peniaze za tieto pôvodne cirkev-
né pozemky v Bratislave mali puto-
vať na súkromný účet. 

Pol miliardy pre agenta ŠtB

AKCIA VÍR 
Komunistická tajná polícia roz-

pútala začiatkom 80. rokov minulého 
storočia veľkú akciu pod označením 
Vír. Režim sa rozhodol, že rozloží ne-
pohodlný rád františkánov. Dôležitú 
úlohu mal zohrať jej agent s krycím 
menom Rubens. 

To podľa registračných proto-
kolov, ktoré zverejnil Ústav pamäti 
národa, patrilo práve Štefanovi Ná-
hlikovi. Eštebáci spustili v roku 1983 
rozsiahle zatýkanie františkánov. Ná-
hlik mal k cirkvi blízko od čias, keď 
miništroval v bratislavskom kostole 
Blumentál.

BRATISLAVA. Polícia nevie, či 
sa zaoberala prípadom arcibiskupa 
Jána Sokola a prevodu pol miliardy 
korún, ktoré cirkev mala dostať za 
predaje pozemkov. Peniaze mali ísť 
podľa časopisu .týždeň na účet bý-
valého spolupracovníka ŠtB Štefa-
na Náhlika. Polícia v archívoch nič 
nenašla a ak to aj preverovala, tak 
materiály po desiatich rokoch skar-
tovala.            (mož), SME, 27.5.2009

Polícia nevie, či riešila 
Sokola
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Cirkev čelí škandálom zapríči-
nených zneužívaním detí. Jej 
predstavitelia musia zaujať jasné 
stanovisko. Zahmlievanie a utut-
lávanie problému nepomôže. 

V poslednom čase cirkvou 
aj spoločnosťou otriasli viaceré 
škandály spôsobené zneužívaním 
detí. Udalosti v Amerike, Ra-
kúsku, Írsku, či podozrenia na Slo-
vensku nie je možné prehliadnuť. 
Uvedomujem si, že je to veľmi 
citlivá téma, na ktorú nie je jedno-
duché zareagovať bez toho, aby to 
nevyvolalo neprimerané reakcie. 
Ak sa má nejaký problém vyrie-
šiť, nie je to možné bez toho, aby 
sa prehliadala jeho podstata. Na-
priek tomu, že ide o citlivú tému, 
je potrebné vyriešiť tento problém 
tak, aby neutrpela spravodlivosť 
tých, ktorí sú do problému vtiah-
nutí a nenesú na ňom žiadny po-
diel viny. Najskôr je potrebné sa 
zamerať na obete zneužívania. Ak 
je zneužívanie skutočne dokáza-
né, spravodlivosť si vyžaduje, aby 
boli obete spravodlivo odškodne-
né. Finančná kompenzácia nikdy 
dostatočne nezaplatí to, čím tieto 
obete prešli. Nedokáže to nahradiť 
ani paušálne ospravedlnenie tých, 
ktorí mali konať, najmä vtedy, ak 
o trestnej činnosti vedeli. 

Nechráňme dobré meno toho, 
kto oň už prišiel 

Spravodlivosť si vyžaduje, 
aby trest stihol tých, ktorí priamo 
páchali túto trestnú činnosť, no aj 
tých, ktorí ju kryli. Chrániť „dobré 
meno“ niekoho, kto oň už dávno 
prišiel svojím konaním, nič nevy-
rieši. Naopak, spôsobí to len stra-
tu dobrého mena ostatných členov 
spoločnosti, do ktorej vinník patrí, 
alebo dobré meno spoločnosti ako 
celku. Obeťami môžu byť aj tí, 
ktorí sú nespravodlivo obvinení. 
Dodržiavanie zásady prezumpcie 
neviny si vyžaduje, aby bolo dob-
ré meno obvineného chránené až 
dovtedy, kým sa mu trestná čin-
nosť nepreukáže, teda kým sa 
nedokáže, že o dobré meno už 
prišiel. Je to dôležité najmä pre-
to, lebo ide o obvinenie z trestnej 
činnosti, ktorá je obzvlášť závaž-
ná, a vyvoláva voči obvinenému 
zo strany jeho okolia veľa nená-

vistných postojov, ktoré nie je 
ľahké uviesť na správnu mieru, 
ak sa vyšetrovaním preukáže, že 
obvinenie bolo falošné. Tu by si 
mali uvedomiť svoju zodpoved-
nosť najmä novinári. Ich úlohou 
nie je vyvolávať nenávisť voči 
obvineným, ale spravodlivý hnev 
voči usvedčeným vinníkom. Ta-
kýto hnev pomáha udržiavať hod-
noty mravnosti v spoločnosti. 

Ráznosť 
Aj napriek tomu, že cirkev sa 

vo vnútri vníma viac ako spolo-
čenstvo, či rodina, uvedomuje si, 
že niektoré problémy nemôže rie-
šiť len svojimi vnútornými pred-
pismi. Nemôže to platiť najmä 
vtedy, ak dôjde k nejakej trestnej 
činnosti. Veď povinnosť ohlásiť 
trestný čin, najmä ak ide o závaž-
nú trestnú činnosť, má každý. Aj 
napriek tomu, že nie je jednodu-
ché nahlásiť trestný čin niektoré-
ho zo svojich členov, lebo tým do-
stane do podozrenia aj ostatných 
členov, čaká sa od cirkvi rovnaká 
ráznosť, aká sa čaká napríklad 
od matky, ktorá sa dozvie, že jej 
manžel sa pokúsil zneužiť dieťa 
od susedov. Najmä predstavení 
cirkvi si uvedomujú veľkú zodpo-
vednosť voči tým členom, u kto-
rých sa potvrdilo, že podozrenie 
má svoje opodstatnenie. Predsta-
vitelia cirkvi by mali zaujať také 
stanovisko, ktoré bude jasným 
signálom, že na prvom mieste im 
ide o spravodlivosť. Nepomôže tu 
žiadne zahmlievanie a ututlávanie 
problému. Nesmieme zabúdať na 
to, že Ježiš nám povedal, že prav-
da nás vyslobodí. Prílišné prepoje-
nie na predstaviteľov moci a spo-
lupodieľanie sa celej spoločnosti 
na odškodnení tak, ako to „vylo-
bovali“ v Írsku, nie je vhodným 
riešením. Spravodlivosť si vyža-
duje, aby sa na odškodnení podie-
ľali len tí, ktorí spôsobili škodu. 
Zatiahnuť do odškodnenia tých, 
ktorí nemajú na páchaní trestnej 
činnosti žiaden podiel, vyvolá 
v spoločnosti nepokoj, lebo pokoj 
podľa pápeža Jána XXIII. je die-
lom spravodlivosti. 

Jozef Červeň 
Autor je katolícky kňaz

SME, 26.5.2009

Cirkev a problém zneužívania detí Ak Sokol spreneveril 
peniaze, zlyhala cirkevná 

kontrola

Nakladanie s cirkevným majetkom ne-
môže preverovať Najvyšší kontrolný 
úrad ani finančné orgány štátu. Taký je
zákon. Cirkev má však svoje vnútorné 
kontrolné mechanizmy. Ak sa potvrdí, 
že z osobitného účtu bývalého arcibis-
kupa Jána Sokola odišlo nevedno kam 
500 miliónov korún, bude to svedčiť aj 
o zlyhaní cirkevnej kontroly. 

„O všetkých obchodných transak-
ciách nad 7 miliónov korún musí 
byť informovaný Zbor konzultorov 
a Ekonomická rada príslušnej diecé-
zy,“ vysvetľuje hovorca slovenských 
biskupov Jozef Kováčik. „Ak suma 
prevyšuje 50 miliónov korún, tak musí 
o tom vedieť aj Svätá stolica a diecéza 
to má dať na zváženie aj Konferencii 
biskupov Slovenska.“ 

Podľa informácií, ktoré zverejnil 
časopis .týždeň, previedol Sokol pol 
miliardy korún v piatich splátkach na 
účet bývalého agenta ŠtB Štefana Ná-
hlika. Cirkev mala tieto peniaze získať 
predajom reštituovaných pozemkov na 
bratislavských Zlatých pieskoch v ro-
ku 1998. 

Prípad už vyšetruje Apoštolská 
nunciatúra a začína sa ním zaoberať 
aj metropolitný Arcibiskupský úrad 
v Bratislave. Bratislavský arcibiskup 
Stanislav Zvolenský medzitým vy-
hlásil, že o záležitosti zatiaľ nič nevie, 
lebo Sokol ho o nej neinformoval. 

Sám Sokol existenciu prevodu toľ-
kých peňazí z osobitného účtu popiera. 
Kováčik považuje informácie .týždňa 
za zatiaľ nepotvrdené. „Ale ak by sa 
potvrdili, išlo by o vážne porušenie 
ustanovení kanonického práva,“ dodá-
va hovorca slovenských biskupov. 

Podľa cirkevného práva mal kroky 
Sokola vo finančnej oblasti kontrolo-
vať Zbor (alebo kolégium) konzulto-
rov. Ten si však ustanovil on sám ako 
arcibiskup vymenovaním šiestich kňa-
zov na obdobie piatich rokov. V kolé-
giu zasadol pomocný biskup, riaditeľ 
arcibiskupského úradu, archivár a traja 
farári. 

To isté platí o Ekonomickej rade, 
ktorej navyše predsedal sám Sokol. 
Ďalší traja členovia boli zároveň v Zbo-
re konzultorov. Ekonomické vzdelanie 
mal iba arcidiecézny ekonóm. Pritom 
arcidiecéza spravovala úctyhodný 

pokračovanie na str. 9
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Vyhodili nás z arcibiskupského 
úradu. Vyhráža sa súdmi. Tak rea-
guje arcibiskup Ján Sokol na zve-
rejnenie najnovších škandalóznych 
informácií. 

„Ide o nehanebnú lož a hrubé 
urážky. Takéto transakcie sa nikdy 
neuskutočnili. 

Trnavská arcidiecéza podnikne 
príslušné právne kroky podľa svet-
ského práva, „ uvádza sa v reakcii 
Trnavskej arcidiecézy na najnovší 
škandál dosluhujúceho arcibiskupa 
Jána Sokola. 

Podľa časopisu . týždeň mal to-
tiž v roku 1998 previesť poza chr-
bát cirkvi 500 miliónov korún (16, 
6 mil. eur) na účet bývalého agenta 
ŠtB Štefana Náhlika. 

Ten pracoval v osemdesiatych 
rokoch na rozklade rádu františká-
nov a po roku 1989 zas po boku So-
kola na arcibiskupskom úrade. 

Sokola sme chceli požiadať 
o vyjadrenie i osobne. „Nikto sa 
tu s vami baviť nebude, to sú lži 
a chrapúnstva, čo píšete, „ prišiel 
nás po chvíli z arcibiskupstva ener-
gicky vykázať jeden pán. 

Polícia nekoná 
Pokiaľ ide o policajné vyšetro-

vanie prípadu, ktorým sa už zao-

berá i Vatikán, nikto ho asi otvárať 
nebude. Policajti ani nevedia, či ho 
pred desiatimi rokmi riešili. „Vo 
všetkých dostupných archívoch 
sme nenašli zmienku o prípade, 
a preto predpokladáme, že ak aj 
došlo k takémuto preverovaniu, tak 
materiály, keďže už prešlo 10 ro-
kov, boli podľa zákona skartované. 
Na základe dohadov a domnienok 
nie je možné začať konanie v tejto 
veci, navyše ak je predpoklad, že 
podľa zákonov platných v tom čase 
bola naplnená premlčacia lehota, „ 
povedala nám hovorkyňa policajné-
ho prezídia Andrea Polačiková.   
      (mš), Plus jeden deň, 27.5.2009 

Reakcie z internetu: 
Najnovšia kauza zaplnila inter-

netové diskusie. 
Prinášame niektoré názory. 
- „Myslím si, že je dosť veria-

cich, ktorí rozmýšľajú a sú schopní 
niesť zodpovednosť sami za seba. 
Títo isto žiadajú vysvetlenie. „ 

- „Cirkev je tu už 2000 rokov 
a vždy bude mať silu bojovať aj 
s tými, čo proti nej útočia. „ 

- „Veru, toto môže Svätopluk 
tromfnúť už iba nejakou extrémne 
nechutnou pedofilnou aférou.“

hnuteľný i nehnuteľný majetok. Pred 
desiatimi rokmi to boli aj desaťtisíce 
hektárov pôdy, ktorú postupne rozpre-
dala alebo prenajala. 

Bývalý rožňavský biskup Eduard 
Kojnok svojho času priznal, že hospo-
dárenie s dvetisíc hektármi lesa, ktoré 
jeho diecéza získala v rámci reštitúcií, 
„dopadlo zle“. Privítal preto záujem 
veľkopodnikateľa Jozefa Majského 
o ich prenájom. Sám Majský sa vtedy 
vyjadril, že „otcovia biskupi sa vedia 
modliť, ale nie obchodovať“. 

Podľa docenta Petra Kresáka 
z Bratislavskej vysokej školy práva 
by Najvyšší kontrolný úrad mal do-
stať možnosť preverovať nakladanie 
cirkevnej hierarchie aspoň s verejnými 
finančnými prostriedkami, ktoré cirkvi
dostávajú každoročne v podobe čoraz 
väčšieho štátneho príspevku. 

Ako je možné, že pol miliardy ko-
rún nikomu desať rokov nechýbalo, 
hoci biskupi sa ustavične sťažovali 
na nedostatok financií a požadovali
zvýšenie dotácie štátu? „Treba na to 
pamätať v príprave čiastkovej vatikán-
skej zmluvy o financovaní cirkví,“ pri-
pomína Kresák.        Vladimír Jancura

                         PRAVDA, 27.5.2009 

SOKOLOVA ODVETA

Sokol údajne predal  
pozemky lacnejšie

Podľa týždenníka . týždeň mal kon-
com 90. rokov dostať pol miliardy ko-
rún z predaja cirkevných pozemkov na 
bratislavských Zlatých pieskoch bý-
valý agent Štátnej bezpečnosti Štefan 
Náhlik. Peniaze previedol arcibiskup 
Ján Sokol. Televízia Markíza tvrdí, že 
medializované informácie o predaji 
cirkevných pozemkov majú trhliny. 

Televízia pri preverovaní zmlúv 
na Arcibiskupskom úrade zistila, že 
pozemky predali až v roku 2001, a to 
za sumu 150 miliónov korún, a nie za 
500 miliónov, ako uviedol týždenník. 
Podľa šéfredaktora . týždňa Štefana 
Hríba im išlo o peniaze z predaja rôz-
nych cirkevných pozemkov, na tom, že 
cirkev peniaze vyplatila, trvajú a údaj-
ne to majú potvrdené z troch zdrojov. 
Za nepresnosť v uvedení pozemkov na 
Zlatých pieskoch sa ospravedlnil. Ar-
cibiskup Ján Sokol o niekoľko týždňov 
podá podľa televízie na týždenník ža-
lobu.        (ivš), Plus jeden deň, 28.5.2009 

Novým predsedom správnej rady 
Katolíckej univerzity v Ružomberku 
bude v dvojročnom funkčnom obdo-
bí prešovský arcibiskup a metropolita 
Gréckokatolíckej cirkvi monseigne-
ur Ján Babjak. Rozhodli o tom včera 
členovia správnej rady. Podpredse-
dom správnej rady sa stal primátor 
mesta Ružomberok Michal Slašťan. 
V mene vedenia Katolíckej univerzity 
v Ružomberku úprimne ďakujem do-
terajšiemu predsedovi správnej rady 
monseigneurovi Tomášovi Galisovi za 
obetavú prácu v prospech univerzity. 
Monseigneurovi Jánovi Babjakovi, 
ktorého zvolili členovia správnej rady 
za nového predsedu, želám veľa bo-
žieho požehnania, uviedol na rokovaní 
rektor Katolíckej univerzity profesor 
Tadeusz Zasepa. Členovia správnej 
rady sa na poslednom zasadnutí zo-
známili so správou o hospodárení 

Katolíckej univerzity v roku 2008, 
ako aj s rozpočtom univerzity na rok 
2009 a oba dokumenty schválili. Pro-
rektor pre vedu a rozvoj Peter Olekšák 
predstavil výročnú správu o činnosti 
Katolíckej univerzity za rok 2008. Po-
zornosť správna rada venovala aj ná-
vrhu dlhodobých investícií Katolíckej 
univerzity v rokoch 2008 - 2012. Pod-
ľa vysokoškolského zákona je správna 
rada orgán, ktorý podporuje posilňo-
vanie väzby verejnej vysokej školy 
a spoločnosti. Má 14 členov. Okrem 
predsedu monseigneura Jána Babjaka 
a podpredsedu Michala Slašťana je 
v nej monseigneur Tomáš Galis, An-
drej Sočúvka, Igor Vida, Juraj Blanár, 
Stanislav Zvolenský, Miloslav Čurila, 
monseigneur Andrej Imrich, Andrej 
Hrnčiar, Peter Jakubík, Ľubomír Sidor, 
Jozef Domenik a Marek Gabaj.

           Rádio FRONTINUS, 28.5.2009

Novým predsedom správnej rady Katolíckej univer-
zity v Ružomberku bude arcibiskup Babjak
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Slovo scientológia Slováci lepšie po-
znajú už od polovice deväťdesiatych 
rokov. V roku 1993 totiž vyšiel prvý 
slovenský preklad Dianetiky, akejsi 
scientologickej biblie. Scientológia 
ako organizácia si na Slovensko cestu 
našla až v novom tisícročí. Ich prvé 
centrum vzniklo v roku 2000 v Levi-
ciach. 

„V súčasnosti máme na Slovensku 
osem centier dianetiky a scientológie, 
aktívnych je niekoľko stoviek členov,“ 
tvrdí výkonný riaditeľ bratislavskej 
pobočky Štefan Lopušný. Skutočný 
počet priaznivcov však podľa neho 
môže byť niekoľkonásobne vyšší. 
„Nijaké presné záznamy nemáme, ale 
z knihy Dianetika sa predalo niekoľko 
desaťtisíc kusov,“ dodáva. 

Podľa Lopušného sa scientológo-
via na Slovensku venujú najmä organi-
zovaniu rôznych vzdelávacích kurzov 
a prednášok. „Okrem vlastných scien-
tologických kurzov robíme napríklad 
na školách bezplatné prednášky pre 
žiakov o nebezpečenstve drog,“ vy-
svetľuje. 

Širšia verejnosť ich však zaregis-
trovala najmä v súvislosti s kontro-
verznou výstavou Psychiatria: pomoc 
alebo hrozba?, ktorá bola namierená 
proti psychiatrom. Výstava, ktorá sa 
konala začiatkom apríla v centre Bra-
tislavy, ponúkala množstvo obrázkov, 
textov, ale aj štrnásť krátkych doku-
mentárnych filmov, predovšetkým

o negatívnych vplyvoch psychiatrickej 
liečby. 

„Nepáči sa nám, že keď je naprí-
klad nejaké malé dieťa v škole nervóz-
ne, lekár mu hneď predpíše tabletky na 
utlmenie,“ opisuje príčiny nevraživosti 
voči psychiatrom Lopušný. Boj scien-
tológov proti drogám a psychiatrom 
tiež považuje za príčinu častých žalôb 
a výpadov voči scientológom, ako je 
napríklad aj ten posledný z Francúz-
ska. „Niektorým ľuďom naša činnosť 
skrátka prekáža,“ tvrdí. 

Kritikom scientológov, ktorí túto 
organizáciu často označujú za sektu, sa 
nepáči ani to, že ľudí najskôr nalákajú 
na bezplatný kurz, no všetky ďalšie už 
draho spoplatňujú. Lopušný sa bráni 
tým, že začiatočníkom väčšinou odpo-
ručia kurz Ako funguje ľudská myseľ, 
ktorý pozostáva z 20 prednášok a stojí 
sto eur. 

Slovenskí scientológovia v sú-
časnosti svoje centrá vedú prostred-
níctvom občianskych združení. Do 
budúcnosti by však scientológiu radi 
zaregistrovali ako oficiálnu cirkev.
„Zákon na registráciu cirkvi je však 
podľa nás veľmi tvrdý, momentálne 
teda presadiť scientológiu ako cirkev 
určite nie je reálne,“ uzatvára šéf brati-
slavských scientológov. 

100 Eur stojí u scientológov kurz 
Ako funguje ľudská myseľ

Milan Čupka
PRAVDA, 27.5.2009

Bibliu scientológov vraj čítali desaťtisíce Slovákov

Vicepremiér Čaplovič 
u pápeža

RÍM/VATIKÁN - Podpredseda vlády 
SR Dušan Čaplovič absolvoval dnes 
audienciu u pápeža Benedikta XVI. , 
ktorému zopakoval pozvanie na náv-
števu Slovenskej republiky. Najvyšší 
predstaviteľ katolíckej cirkvi by pod-
ľa Čaploviča mohol navštíviť Slo-
vensko v roku 2012 v rámci príprav 
na 1150. výročie príchodu sv. Cyri-
la a sv. Metoda na Veľkú Moravu, 
ktoré bude o rok neskôr. Slovenský 
vicepremiér odovzdal pápežovi dar 
slovenského ľudu - presnú kópiu po-
zláteného ozdobného terčíka z pre-
nosného oltára v Bojnej v okrese 
Topoľčany, ktorý pochádza z prvej 
polovice 9. storočia a je najstarším 
dokladom kresťanstva v strednom 
Podunajsku.                                    (tasr)

                   Plus jeden deň, 28.5.2009

Nezabudol navštíviť Vatikán. 
Talian Massimo Busacca, hlav-

ný rozhodca včerajšieho fnále Ligy 
majstrov, sa len niekoľko hodín 
pred výkopom zápasu stretol s pá-
pežom Benediktom XVI. 

Pápež na Námestí svätého Petra 
dal rozhodcovi požehanie. 

„Vlial mi silu a vieru, že fnále 
zvládnem,“ povedal dojatý Busac-
ca.               (rk)

                Nový Čas, 28.5.2009

 Vatikán s reklamou

Vatikánsky rozhlas chystá prevrat-
né zmeny. 

Stanica, ktorá vysiela v 47 jazy-
koch do celého sveta, bude vôbec 
po prvý raz vysielať reklamu. 

Radio Vaticana je jednou z naj-
starších rozhlasových staníc na sve-
te. V éteri je od roku 1931. Náklady 
na vysielanie však ročne dosahujú 
vyše 20 miliónov eur a Vatikán 
chce zmierniť svoje straty. 

Jedným z opatrení je aj reklama. 
Prvýkrát v histórii ju Radio Vatica-
na odvysiela 6. júla. 

O opatrení informoval hovorca 
Vatikánu páter Federico Lombardi, 
ktorý má aj dlhoročné skúsenosti 
s pôsobením vo vedení stanice Ra-
dio Vaticana. Pri výbere reklamy do 
vysielania bude rozhlasová stanica 
podľa slov pátra Lombardiho „pri-
hliadať najmä na typ produktu, aký 
odkaz či posolstvo v sebe zahŕňa, 
ako aj na samotnú formu spracova-
nia reklamného spotu“. Ako vôbec 
prvé sa objavia reklamné spoty ener-
getického giganta Enel, známeho aj 
z pôsobenia na Slovensku. 

Prezident Enelu Piero Gnudi po-
vedal, že pre firmu, na čele ktorej sto-
jí, „je cťou byť prvým klientom tohto 
jedinečného média“.        (amb, tasr) 
                       Plus jeden deň, 28.5.2009

Katolícka univerzita v Ružomberku má  
nového predsedu správnej rady

Katolícka univerzita v Ružomberku má od dnes nového predsedu správnej 
rady. Túto funkciu bude počas nasledujúcich dvoch rokov zastávať prešov-
ský arcibiskup a metropolita grécko-katolíckej cirkvi Ján Babjak. Podpred-
sedom správnej rady sa stal ružomberský primátor Michal Slašťan. Správna 
rada okrem toho schválila správu o činnosti a hospodárení v minulom roku 
a tohtoročný rozpočet. Pozornosť bola venovaná aj návrhu dlhodobých in-
vestícií, programu rekonštrukcie a výstavby.         Rádio ZET, 18:00, 27.5.2009

Pápež dal požehnanie rozhodcovi
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Časticoví fyzici využili šancu na po-
pularizáciu svojej vedy, ktorú im po-
núkol Hollywood 

Mohla by antihmota ukradnutá 
z laboratória zničiť Vatikán? Triler 
presviedča, že áno, podľa vedcov 
však môže spávať pápež pokojne. 
Množstvo antihmoty potrebné na zni-
čenie Ríma by fyzici dokázali vyrobiť 
najskôr za sto miliónov rokov. 

Nový americký film Anjeli a dé-
moni podľa knihy Dana Browna 
s Tomom Hanksom v hlavnej úlohe 
stvárňuje staronovú tému osudového 
rozporu medzi náboženstvom a ve-
dou. V tomto prípade ide síce skôr 
o pseudovedu, ako ju dokáže ukázať 
iba Hollywood - plnú intríg a zveliče-
ného nebezpečenstva. 

Mnohí fyzici sa môžu cítiť filmom
urazení, iní pobavení, no mnohí ho 
pochopili ako priam diabolskú výzvu, 
ako verejnosti osobne povedať, čo 
v skutočnosti skúma časticová fyzika. 

Podľa vzoru Saturnina 
Český spisovateľ Zdeněk Jirotka 

vymyslel v románe Saturnin kancelá-
riu, ktorá vysvetľuje, ako sa v skutoč-
nosti odohrali románové príbehy. 

Cestu, po ktorej sa kedysi vybral 
Saturnin, teraz zvolili vedci z vyše 
tridsiatich vysokých škôl, univerzít 
a laboratórií v USA a Kanade. V sé-
rii stretnutí s verejnosťou vysvetľujú 
podstatu antihmoty, približujú prácu 
LHC (Veľkého hadrónového zrážača 
v Európskom stredisku jadrového vý-
skumu - CERN - pri Ženeve, kde sa 
Anjeli a démoni čiastočne odohráva-
jú), a rozprávajú o výskume najmen-
ších čiastočiek hmoty. 

Výskum základov vesmíru je sku-
točne vzrušujúci. Ale určite nie preto, 
že by pri ňom fyzici 

hľadali cesty, ako čosi zničiť. Ich 
cieľom je nazrieť do tajomstiev hmo-
ty, ktoré ešte nepoznáme. 

Príliš veľa antihmoty 
Vo filme sa podarí ukradnúť

z CERN-u 0,25 gramu antihmoty 
ukrytej v malom kontajneri napriek 
tomu, že v skutočnosti antihmotu, 
ktorá vzniká urýchlením častíc a ich 
zrážkou, takto jednoducho prenášať 
nemožno. 

Ďalej vedci upozorňujú, že vy-
tvorenie zdanlivo malého množstva 
antihmoty by bolo v skutočnosti gi-

gantickou úlohou. Momentálne je 
najväčším producentom antihmoty 
americký Fermilab, ktorý vyrobí asi 
dva nanogramy antiprotónov za rok. 
Pri tejto rýchlosti by teoreticky trva-
la príprava 0,25 gramu antihmoty sto 
miliónov rokov. 

Keby bolo možné zhromaždiť 
všetku antihmotu, ktorá doteraz vznik-
la v CERN-e a docieliť jej anihiláciu 
s hmotou, fyzici by získali energiu, 
ktorá by postačila na niekoľkominú-
tové rozsvietenie jedinej žiarovky. 

Antihmota teda nepredstavuje 
reálne nebezpečenstvo ako nástroj 
ničenia, pretože jej príprava vyžadu-
je viac energie, než sa pri anihilácii 
uvolní. To je aj dôvod, prečo s ňou 
ani v budúcnosti nemožno rátať ako 
so zdrojom energie. 

Zničený svetlom 
Keď hovorí Tom Hanks, že Vatikán 

môže byť „zničený svetlom“, aspoň 
v tom má pravdu. Jediný rozdiel medzi 
časticou a antičasticou spočíva v tom, 
že majú opačný elektrický náboj, takže 
pri stretnutí hmoty a antihmoty sa tieto 
dve zložky vyrušia (anihilujú), pričom 
sa zmenia na dva fotóny. 

Pravda je aj to, že 0,25 gramu an-
tihmoty by teoreticky stačilo na zni-
čenie veľkého mesta, v tomto prípade 
Ríma. 

Podľa Einsteinovej rovnice o ek-
vivalencii hmoty a energie má 0,25 
gramu antihmoty energiu okolo 10 
kiloton TNT, čo sa blíži 14 TNT (ató-
mová bomba s takou silou zasiahla 
v roku 1945 Hirošimu). No tvorcovia 
filmu asi zabudli zarátať energiu zís-
kanú z hmoty a tak im vyšla sila „iba“ 
5 kiloton TNT. 

Podobných zádrhov je vo filme
viac. CERN napríklad nie je tajná or-
ganizácia, ale moderné laboratórium 
časticovej fyziky, otvorené tisíckam 
fyzikov z celého sveta.        Michal Ač  
           SME, 28.5.2009

         Hlavný ZDROJ - PhysOrg.com 

Čo je antihmota 
- Jej existenciu predpovedal Paul 

Dirac v roku 1928. 
- Pozitrón.antičasticu elektrónu, 

prvý raz pozoroval Carl D. Anderson 
v roku 1932. 

- Prvým laboratóriom, kde vytvo-
rili antihmotu umelo, bol v roku 1995 
CERN. - Pri Big Bangu malo vzniknúť 

V Prešove vystavujú  
moderné ikony

Je mladý, nadaný a medzinárodne 
uznávaný umelec a jeho diela sú 
považované za mimoriadne kvalit-
né. Jeho moderné poňatie klasic-
kých pravoslávnych ikon zaujalo 
mnohých odborníkov. Inšpiráciu 
pre svoje diela hľadá v známych 
gréckych kláštoroch.

Redaktor TV Markíza: „Pre-
šovčan Igor Pešta píše ikony už 
niekoľko rokov. Za ich svojské 
poňatie si vyslúžil medzinárodný 
obdiv. Obrazy tvorí zatvorený za 
múrmi gréckych kláštorov, kde sa 
bežný smrteľník nedostane.“ 

Igor Pešta, umelec: „Denný 
režim bol úplne presný a krásny. 
O 5.15 sa stávalo, raňajky neexis-
tovali, bola tam grécka káva, jemná 
želatina lukumy, potom modlitby.“ 

Redaktor TV Markíza: „Iko-
na je v podstate písaná modlitba 
vo farbe. Podľa viacerých odbor-
níkov Igor Pešta priblížil ikony 
modernejšiemu chápaniu sveta, či 
kresťanstva.“ 

Výtvarníčka: „Veľmi sa mi pá-
čia tie rôzne techniky aj štýl, kto-
rými pracuje.“ 

Peter Greguš, redaktor TV 
Markíza: „Ak ste si ikonopisca 
z kláštora predstavovali ako star-
ca s dlhou bradou, tak Igor Pešta 
tieto kritériá určite nespĺňa. Život 
v kláštore mu vraj ponúka iný roz-
mer života.“ 

Igor Pešta, umelec: „V rámci 
kláštorov je to tak, že je tam straš-
ne striktná, presná askéza.“ 

Redaktor TV Markíza: „Okrem 
ikonopisectva sa mladý umelec 
venuje aj počítačovej grafike a reš-
taurátorským prácam. No do kláš-
tora sa chce určite ešte vrátiť. 

Peter Greguš
Markíza, 17:00, 27.5.2009

Ak Vatikán niečo zničí, nebude to antihmota

rovnaké množstvo hmoty a antihmoty, 
ktoré se vyrušilo, takže nie je jasné, 
prečo nakoniec prevážila hmota. 

- Uchovávať antihmotu je veľmi 
zložité, určite to nejde tak ľahko ako 
vo filme Anjeli a démoni
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Katolícka cirkev už skončila preverova-
nie kauzy prevodu peňazí arcibiskupom 
Sokolom. O výsledku informovala Vati-
kán. Arcibiskup a metropolita Stanislav 
Zvolenský už preveril informácie časo-
pisu .týždeň, že arcibiskup Ján Sokol 
previedol v roku 1998 na účet bývalého 
agenta ŠtB Štefana Náhlika pol miliar-
dy korún. 

SME to potvrdil jeho hovorca Jozef 
Haľko. Na doplňujúce otázky, aký je 
výsledok, Haľko napísal: „Mons. Sokol 
označil medializované informácie za 
lož.“ 

Zvolenský podľa Haľka informácie 
preveril „vnútrocirkevne dostupnými 
prostriedkami a o výsledku informoval 
Apoštolského nuncia“. 

Čo konkrétne tieto prostriedky zna-
menajú a či cirkvi stačí len slovo Soko-
la, Haľko nevysvetlil. 

Sokol spochybnil článok 
Časopis .týždeň tvrdil, že peniaze 

pochádzali z predaja viacerých pozem-
kov patriacich cirkvi vrátane pozemku 
pod terajším bratislavským Tescom. 

Sokol má však dokumenty, podľa 
ktorých pozemky pod Tescom predal 
až v roku 2001 a peniaze išli na riadny 
cirkevný účet. 

„Ak je to naozaj omyl, mrzí nás to. 
Netýka sa však podstaty,“ povedal šéf-
redaktor časopisu Štefan Hríb. Tou je 
podľa neho to, že peniaze, ktoré mali 
patriť cirkvi, dostal na svoj účet agent 
ŠtB. 

Týždeň svoje zverejnenie opiera 
o „tri dôveryhodné zdroje“, ktoré neme-
nuje ani bližšie nepopisuje. Žiadny iný 
dôkaz, či už písomný alebo svedectvo, 
časopis nepredložil. 

Spôsob, akým týždenník o prípade 
informoval, kritizoval na svojom blo-
gu bývalý šéfredaktor českých Hospo-
dářskych novin Tomáš Němeček. Pýtal 
sa, či redaktori pracovali s informácia-
mi z katastra, či sa snažili zistiť niečo 
o policajnom vyšetrovaní, ktoré sa malo 
pred desiatimi rokmi viesť, alebo či nie-
čo zistili o agentovi ŠtB, ktorému mali 
peniaze ísť. 

Šéfredaktor: Mlčať už nešlo 
Hríb na otázku, či podľa neho sta-

čí také závažné obvinenia postaviť na 
troch zdrojoch bez ďalšieho dôkazu, 
povedal, že výnimočne áno. Každý no-
vinársky prípad je podľa neho iný. 

„Išlo podľa nás o natoľko závažnú 
informáciu a zdroje sú natoľko dôvery-
hodné, že mlčať by už nebolo novinár-

Kňaz haní KDH za kondómy a lesbičky

Spišský katolícky kňaz Ján Duda, ktorý v minulosti kritizoval prezidentskú kan-
didátku Ivetu Radičovú, odmieta v eurovoľbách KDH. Na svojom blogu kritizu-
je europoslankyňu Annu Záhorskú, ktorá kandiduje za KDH, za jej vyjadrenia 
k problematike kondómov, keď v jednom z rozhovorov uviedla, že proti použí-
vaniu kondómov za určitých podmienok nie je ani cirkev. Záhorskú kritizuje aj 
za priateľský vzťah ku kolegyni lesbickej orientácie.     (sita), PRAVDA, 29.5.2009

Keď počúvame o čoraz rozpínavejšom 
rabovaní a nafukovaní sa volených zá-
stupcov, skúšajúcich, čo pravidlá sluš-
nosti udržia, po kladných signáloch 
z juhu to neznamená, že to je jediné, čo 
sa tu deje. 

Drobné veci naďalej kvitnú lebo 
rastú organicky, nie ako drahé humbu-
gy dovezené bez súvisu, ako zrkadielka 
a sekerky Indiánom. Originálne preja-
vy v umení prerastajú životaschopne 
cez ľady nepriazne, na svetlo božie. 
Rodinné a priateľské zoskupenia pes-
tujú zdravé vzťahy a nachádzajú aj 
morálno-etické istoty dlho vrstvené na-
šimi predkami. Pribúdajú adopcie detí 
i slušné zariadenia pre starkých, čo ich 
už potrebujú, ako to nové, rozbiehajúce 
sa v Studienke. 

Výtvarníčka Tereza Baroková vy-
stavuje v svätojurskom múzeu poetické 
obrázky, ktoré sa netaja sklonom k hľa-
daniu dobra (s keramikom Petrom Kr-
šákom). S manželom majú inteligentnú 
čajovňu s láskavou obsluhou, čo sa dá 
u nás povedať asi o všetkých čajov-
niach, sotva však o všetkých šenkoch. 

Neochota, zanedbaná hygiena, ce-
lodenné nadávanie na šéfa, kyslé tvá-
re, to tu nie je. Je tu iný zvuk: zurčanie 
potoka pred oknami a záhradkou so 
sedením. Podstatnú úlohu hrajú deti, 
príroda, hudba. Barokovci s priateľmi 
a kopou detí nakrútili CD a folklóru 
vštepili vlastné aranžmány svojskej ne-
kričiacej harmónie. Tieto dni trávili na 
rómskych slávnostiach Svätej Sáry vo 
Francúzsku, kde takých hrôz spojených 
s Rómami ako u nás nemajú. 

V Detskej fakultnej nemocnici na 
Kramároch otvorili kaplnku Matky 
ustavičnej pomoci, ktorá sa po požeh-
naní arcibiskupom Zvolenským stala 
stabilným miestom na modlitbu, roz-
jímanie, na spočinutie najmä rodičov 
v ťažkých chvíľach. Kaplnka je opakom 
provizórií pre slúženie svätej omše bež-
ných po iných nemocniciach. Vďaka 
patrí evanjelickej farárke Lýdii Naďo-
vej a koordinátorovi Vilovi Žilinekovi, 
lekárovi detskej onkológie a ďalším. 
Arcibiskup sa zamýšľal nad utrpením 
nevinných. Jób si uvedomil, že nemož-
no zhodiť vinu za utrpenie nevinných 
na Boha. „Ďalší veľký krok urobil pro-
rok Izaiáš, keď napísal o nevinnom člo-
veku zavrhnutom spoločnosťou, ktorý 
však postupne začína chápať, že jeho 
nevinné utrpenie v konečnom dôsledku 
očisťuje spoločnosť, lebo on sám nepri-
dáva k hriechom.“ 

Toto rád adresujem Milanovi An-
drášikovi, ktorý nevinne sedí v base, 
podmienku mu na viacero pokusov ne-
udelili. Nech vytrvá v tomto bolestnom 
postavení, hoci zjavne tak ako ostatní 
Nitrania na mieste tragicky známej 
vraždy spred 30 rokov nebol. Nikto 
z ľudí Božie plány nepozná, nevieme, 
kde Andrášikovo utrpenie práve pomá-
ha. Azda iba básnik Ľubo Feldek tuší, 
keď v novej dvanástke epitafov o svä-
tojurskom víne ako lieku píše: „Nudia 
Ťa, Bože, moje ľudské obavy?/ Ani 
mňa baviť sa o nich nebaví./ Porozprá-
vam Ti radšej svoje plány!/ (Toto Ťa 
vraj vždy najviac pobaví.)“ 

František Guldan,  SME, 29.5.2009

Cirkev preverila arcibiskupa Sokola. Verí mu

sky poctivé.“ V .týždni sú si vraj vedo-
mí, že sa vydali do „ťažkého terénu“. 

„Stáli sme pred dilemou: Zverejniť 
informáciu, ktorú sme mali potvrdenú 
z troch dôveryhodných zdrojov, ale ne-
disponovali sme listinným dôkazom, 

alebo radšej pohodlne mlčať. Zvolili 
sme prvú možnosť, pretože si myslí-
me, že novinár musí v mene odhalenia 
pravdy občas konať práve takto.“ 

Sokol sa chce podľa televízie Mar-
kíza s časopisom súdiť.

Jemné veci kvitnú


